
* * 

K V LK W MB Ao mm 
1. MS 1 < i ír * 

u i i 

Napirenden: ax oktatás korszerűsítésé 

A jogászképzés űj formái 

Hivatástudat = produktív cselekvés 
A vitaindító cikk után már 

számos írás született, s úgy gon-
dolom, nem az enyém lesz az 
utolsó hozzászólás. Az eredeti 
kérdésfelvetés jogos, s helyes, 
hogy lekényszerítí a kupakot né-
hány kiszáradóban levő t intás-
üvegről. A „kimeríthetetlennek 
tűnő téma kimerítéséhez" néhány 
megjegyzéssel, Jobbára az eddigi 
megállapítások és gondolatfelve-
tések nyómán támadt továbbkér-
dezéssel szeretnék hozzájárulni. 

Itt van elsőnek egy tisztázandó 
dolog, amely számomra félreér-
tésnek tűnik. Az egyik hozzászó-
lásban — ta lán csak a fogalma-
zás teszi — felbukkan egy gon-
dolat, amelyben a szerző a hiva-
tástudatot kizárólag a tanári pá -
lyára önszánt bölcsészhallgatónak 
kölcsönzi. Ezek szerint annak a 
hallgatónak nem is lehet hivatás-
tudata, aki nem ,fl, tanári pálya 
iránti szeretetből választotta a 
bölcsészkart"? Képzeljünk el egy 
olyan gimnazistát, aki szereti az 
irodalmat (még akad ilyen), hi-
vatásszerűen akar foglalkozni 
irodalommal. De nem akar tanár 
lennll Milyen továbbtanulási le-
hetőségei vannak ennek a f ia ta l -
nak? Ugye, hogy csak a bölcsész-
kar? Természetesen bármely más 
humán tárggyal kapcsolatban fel -
tehetném kérdésemet. Fogadjuk 
el tehát, hogy a bölcsészkar e l -
sődleges, de nem kizárólagos fel-
adata a tanárképzés. Úgy gon-
dolom, akit a természettudomány 
valamely ágazata érdekel, kedve-
zőbb helyzetben van. Kapásból 
néhány szimpatikus foglalkozás 
annak, akit elsősorban a mate-
matika érdekel: mérnök, a lkal -
mazott matematikus, tanár stb. 
Ugyanezt a játékot megcsinálhat-
juk biológusra alkalmazva is. 

Megjegyzem, szimpatikusnak tű-
nik számomra, ha valaki saját 
kedvezőtlen adottságaira való te-
k in te t te l mond le időközben a 
tanári pályáról, hiszen tudvalevő, 
hogy a pedagógusnak nem elég 
csupán „okosnak" lennie... 

A fentiekben hivatkoztam egy 
hozzászólásra. Ugyanebből való 
felvetés, miszerint „a gyakorló-
tanítás mai formájában nem ké-
pes betölteni szerepét, sőt az el-
lenkező oldalra billenti a mérleg 
nyelvét". Nem általánosítás ez 
véletlenül, kéremszépen? Megaz-
u tán szép nagy adag hivatástu-
dat szorulhatott az atyafiba, akit 
kéthetes gyakorlótanítás kibillent 
úgynevezett hivatástudatából. 
Megijedni egy szem szakvezetőtől 
— lehet. De ő „csak" kollega 
lesz. A diákokról miért feledke-
zünk meg?l Tudnék mondani 
olyan esetet is, melyben a tanít-
ványok kedvező hatására válasz-
totta a bölcsészhallgató a tanári 
pályát. 

Vegyük ezek után az elképze-
léseink szerinti legkedvezőbb ese-
tet, hogy a bölcsészből tanár 
lesz. Miért? „ . . . szeretem a gye-
rekeket" — Hogyan lehet á l ta-
lánosságban „szeretni a gyereke-
ket"? Vagy: „Tanárszülők gyer-
meke vagyok, mindig tanítani 
szerettem volna." őszintén szólva 
nem szeretem az ilyen „dinasz-
tiásdit". (A közvélemény előtt is 
elég gyanús, ha orvos gyerekéből 
orvos lesz.) Ennél már tisztessé-
gesebb megoldásnak találom, ha 
valaki kétforintos feldobásával 
dönti el, bölcsész legyen-e vagy 
jogász. Elvégre mindkét helyen 
próbálkozhat ugyanazon felvételi 
tárgyakkal. Aki magyarból és 
történelemből felvételizik a BTK-
ca abból tanár lesz (vagy nem), 

aki pedig magyarból és történe-
lemből felvételizik a JTK-ra, ab-
ból jogász. A közvélemény sze-
rint legjobb, ha odamegy, ahol 
kevesebb a jelentkező. Így ás-
nak csapdát a hivatástudatnak! 
Azt pedig mindenki tudja , hogy 
bekerülni sokkal nehezebb, mint 
bent maradni. S a jelszó: min-
denképpen b e k e r ü l n i . . . 

Tegyük fel, hogy valaki a lkal-
mazott matematikusnak jelentke-
zik. Ebből a tárgyból, tudomásom 
szerint itt kapná a legmagasabb 
képzést. De nem veszik föl. Ma-
rad az egyetemen — jó lesz ta -
nárnak. Ha az egyetem nem fo-
gadja be, marad a főiskola. Miért 
fordul elő számos esetben, hogy 
abból lesz végül is tanár , aki 
„jobbat" nem tud találni magá-
nak? 

De most már tényleg vegyük a 
legideálisabb esetet, hogy vala-
mely bölcsész hivatásérzésből, 
vagy ami még több, hivatástu-
datból, azaz szeretetből és öntu-
datból lesz pedagógus. Az illető 
nem is csak általánosságban sze-
reti a gyerekeket, nem is tanár-
famíliából származik. Kollegáival 
jó viszonyban van (ritka), fize-
tését sem kevesli. Az én kérdé-
sem ezek után csupán az, mi a 
valódi tartalma, töltése a hiva-
tástudat fogalmának ebben az 
esetben? Mert ez a valódi ta r ta -
lom a végső garancia. Igazi hi-
vatástudattal az rendelkezik — 
szerintem legalábbis —, aki az 
iskola társadalmi szerepét a le-
hető leghelyesebb módon értel-
mezi, a modern iskola és oktatás 
híve és cselekvő részese. Aki a 
legkorszerűbben fogja fel saját 
hivatását, azaz produktív és nem 
csupán reproduktív cselekvő. 

CSOKONAI ATTILA 

A jogtanítás problémája régen 
az volt; helyes-e úgy szétválasz-
tani a tudományos és a gyakor-
lati tanítást, hogy az első sza-
kasz időtartama alatt a készülő 
jogásznak még fogalma sincs a 
másodikról, a másodiknak folya-
matában pedig már rég elfeled-
kezett az első anyagáról? Ré-
gebben a jogoktatás olyan s tú-
dium volt. ahol négy évig ta r -
tott az elméleti kérdés minden 
gyakorlat nélkül, s u tána ugyan-
csak négy évig a gyakorlat min-
den elmélet nélkül. Ez megszűnt, 
pontosabban megszűnőben van. 
A felsőoktatás korszerűsítésére 
irányuló törekvések keretében 
1970-ben dolgozták ki az ál lam-
és jogtudományi karok jelenlegi 
képzési rendjét , amiről dr. An-
t a l f f y Györggyel, az Állam- és 
Jogtudományi Kar dékánjával 
beszélgettem 

— Mi tette szükségessé az ál-
lam- és jogtudományi karokon 
az új rendszerű jogászképzést? 

— Abból a felismerésből kiin-
dulva, hogy a szocializmust építő 
társadalmunkban az államigazga-
tási és társadalmi élet különböző 
területein az egyre növekvő és 
differenciált igények a jogász 
szakemberekkel szemben is szer-
teágazó és magas színvonalú 
szakképzettséget igényelnek, vált 
szükségessé, egyrészt a gyakorlati 
jogalkalmazó tevékenység külön-
böző ágazatainak követelményeit 
jobban kielégítő úgynevezett ága-
zati képzés bevezetése, másrészt 
a gyakorlati életre és a jogászi 
munkára történő nevelés céljait 
hatékonyabban szolgáló korszerű 
oktatási módszer kiterjesztettebb 
alkalmazása. 

— Az új oktatási rendszerben 
hogyan alakul az alap és ágazati 
képzés Időtartambeli aránya? 

— A kilenc féléves oktatás so-
rán az első négy félévben csak 
alapképzés, az ötödik félévtől 
kezdve csökkenő alapképzés, il-
letve növekvő óraszámban ága-
zati képzés folyik. A kilencedik 
félévben heti t izenhatra redukált 
óraszámban csak ágazati képzés 
van, amely egyben az államvizs-
gára is felkészíti a hallgatókat, 
összegző típttsú szakszemináriu-

maival. Az ágazat megválasztás» 
során a hallgatók betekintést 
nyernek a tematikába és érdek-
lődésüknek megfelelően választ-
hatnak tagozatot, illetve vehet-
nek fel tantárgyakat az általános 
érdeklődésük kielégítésére. I t t 
szeretném azonban megjegyezni; 
nem lehet eléggé hangsúlyozni, 
hogy mindenekelőtt az alapkép-
zést tartom fontosnak, mert ha 
az alapvető elméleti ismeret nem 
megfelelő, nincs mire építeni a 
speciális képzést! 

— Észlelhető-e aránytalanság a 
különböző ágazatokon belül? 

— Sajnos, igen! A szegedi ka-
ron a hallgatóságnak mintegy 67 
százaléka jelentkezett igazság-
szolgáltatási ágazatra, 25 száza-
léka gazdasági és csupán 8 szá-
zaléka igazgatási-szervezési ága-
zatra. A tapasztalatok szerint az 
országos átlag is ennek felel meg. 
Az érdeklődésnek ez a megosz-
lása azt mutat ja , hogy a hallga-
tók passzívak az államigazgatási 
ágazat i r án t Ennek okát abban 
is látom, hogy az államigazgatási 
dolgozók bérezési szintje igen 
alacsony. 

— Az ágazati képzésben a pe-
dagógiai. didaktikai módszereket 
is alkalmazni kell. A gyakorlat-
ban hogyan valósul meg ez a 
fontos elv? 

— Az oktatás fő tormái to-
vábbra is előadások, gyakorlatok 
és szemináriumok, valamint a 
szakmai gyakorlatok. A fentlek 
közül kiemelném az úgynevezett 
kiscsoportos oktatást, amely mind 
az oktatás, mind a nevelés szem-
pontjából a legközvetlenebb kap-
csolatot teremti meg az oktatók 
és a hallgatók között. Az a pusz-
ta tény, hogy az előadónak mind-
össze 10—15 hallgatóval kell fog-
lalkoznia, minőségi változást is 
kell. hogy jelentsen. így a gya-
korlatban minden egyes leendő 
jogász szerepeltetésére sor kerül-
het, külön-külön is fejleszteni le-
het tudásukat oly vonatkozásban, 
hogy egy-egy kérdés megoldásá-
nál a releváns tényezőket vegyék 
figyelembe, képesek legyenek a n -
nak kiválasztására. Ebben a for -
mában egyidejűleg lehetőség nyí-
lik kifejezetten nevelési kérdé-
sek megbeszélésére is. 

Dr. Petri Gábor -
Állami díjas 

A. I. Oparin akadémikus a JATE díszdoktora 

Dr. Petr i Gábort, az orvostudo-
mányok doktorát, a Szegedi Or-
vostudományi Egyetem I. SZL Se-
bészeti Kl inikájának igazgatóját, 
tanszékvezető egyetemi t a n á r t a 
sebészeti kutatómunkában, vala-
mint a sebészeti klinika fejlesz-
tésében elért eredményeiért az 
Állami d í j IL fokozatával tün-
tették ki. 

A neves professzor kl ln ikafej -
lesztési munká jának kézzelfog-
ható objektumai ma m á r a min-
dennapok orvosi munká já t segí-
tik, sebészeti ku ta tómunkájának 
eredményei pedig a gyakorló or-
vostudomány hatékonyságát nö-
velik. A magas állami kitüntetés 
azonban nem kismértékben okta-
tói tevékenységének is szóL A jö-
vő orvosaihoz tehát eleven kap-
csolat fűzi a professzort, így vé-
leménye a hivatástudatról, vala-
mint napja ink orvosképzésének 
nehézségeiről kétszeres érdeklő-
désre tar that igényt. 

— Vajon az egymást követő 
évfolyamok között — az iskolai 
reformok hatására — van-e mi-
nőségi különbség? 

— Kétségtelen, hogy megálla-
píthatók bizonyos különbségek az 
egyes évfolyamok között, ám a 
különösen gyenge, az átlagos ké-
szültségű és a kiemelkedően jó 
hallgatók aránya tapasztalataim 
szerint kevéssé változik — kezd-
te a beszélgetésünket dr. Petr i 
Gábor. majd így folytat ta: 
A tanszékeken folyó oktatás leg-
fontosabb feladata az ismeretek 
közlésén kívül az lenne, hogy a 
hallgatókban felkeltse az őszinte 
érdeklődést hivatásuk iránt. 

— Hogyan lehetne még haté-
konyabbá tenni a tanszékeken fo-
lyó oktatómunkát? 

— Mai orvosképzésünk azzal a 
nehézséggel küzd, hogy a hallga-
tók létszámának a tanszékekhez 
mért nagysága miatt nincs mód 
arra, hogy személyes kapcsolat 
alakuljon ki az előadók és a le-
endő orvosok között. Ezen a te-
rületen sok még a tennivalónk, 
önkr i t ikusan bevallom, hogy 
sokszor az a kellemetlen érzésem 
van: nem tudok annyit nyújtani , 
mint amennyit én kaptam hall-
gató éveim alatt. Ilyen szempont-
ból a tanszékeknek elemezniük 

kell munkájukat , noha a tanu-
lás a hallgatóság feladata és é r -
deke elsősorban. 

— Apropo, tanulás! Az orvos-
tanhallgatók mennyiben hívei a 
folyamatos felkészülésnek? 

— Sajnos, az a tapasztalat, 
hogy a tanulás elsősorban a vizs-
gákra való gyors előkészülést je-
lenti csupán anélkül, hogy az is-
meretek mélyebb rögzítésére ele-
gendő idő és alkalom jutna. Igaz-
ság szerint nemcsak az oktatás 
reformjával kellene foglalkoz-
nunk, hanem a tanuláséval is. 

— Az orvosképzés egyik for-
rongó kérdése: mit kell és mit 
lehet megtanulni az adott körül-
mények között? 

— Ezekkel a problémákkal 
nem állunk egyedül a világban, 
mert a felsőoktatás világszerte 
forrongásban van. Mindenütt ke-
resik a jobb megoldásokat. A 
kérdésben az a furcsaság búj ik 
meg, hogy a hallgatóság egyrésze 
— az oktatási rendszerre való te-
kintet nélkül — magasfokú kép-
zettséget szerez, míg egy jelen-
tős részén semmiféle reform nem 
segít, mer t nem a valódi érdek-
lődésének megfelelően választott 
pályát. Mindenféle reform volta-
képp a jelöltek azon csoport ját 
veszi célba, amelyik a nagyon jó 
és a nagyon gyenge kategória kö-
zött helyezkedik el. Számszerűen 
tehát meglehetősen sok embert 
ölel fel és tulajdonképpen ez te-
szi szükségessé a kérdéssel való 
türelmes és elmélyült foglalko-
zást. 

— Az oktatás területén mi je-
lentene egyértelmű megoldást? 
Milyen következménye lenne, 
Ka jeles orvosok csak oktatná-
nak? 

— Be kell látnunk, hogy e te-
kintetben csak kompromisszumos 
megoldás lehetséges, mer t ha va-
laki csupán oktatna, akkor évek 
múltán erre is képtelen lenne, 
mert e l szakadna 'az élő gyakor-
lattól. Azt szoktam mondani: 
hogy ha az egész napot csak az 
oktatásra és annak minél szín-
vonalasabb megvalósítására for-
dítaná az ember, talán akkor sem 
tudna maradéktalanul eleget 
tenni a követelményeknek. 

THEKES ISTVAN 

A József Attila Tudományegye-
tem díszdoktoravató közgyűlést 
rendezett április 12-én. Az egye-
temek központi épületének aulá-
jában az ünnepélyes eseményen 
megjelent dr. Biczó György, a 
szegedi városi tanács elnöke, dr. 
Koncz János, a Csongrád megyei 
pártbizottság osztályvezetője, Sza-
bó G. László, a városi pártbizott-
ság osztályvezetője, a JATE ve-
zetői, oktatói, hallgatói és a vá-

mos külföld! tudományos akadé-
mia, társaság tagja, illetve dísz-
doktora Oparin professzor, aki-
nek tudományos tevékenysége 
sokrétű és maghatározó jelentő-
ségű. Több, mint ötven éve fog-
lalkozik az élet eredetének, ke-
letkezésének problémáival. Az 
első — 1924-ben megjelent — ki-
sebb dolgozatát követően számos 
kiemelkedő jelentőségű tudomá-
nyos munkában elemezte és fog-

rosl felsőoktatási és tudományos 
intézmények képviselői. 

A díszdoktoravató ünnepi köz-
gyűlést dr. Márta Ferenc egyete-
mi tanár, az MSZMP Központi 
Bizottságának tagja, a JATE rek-
tora nyitotta meg. Meleg szavak-
kal köszöntötte dr. Alekszandr 
Ivanovics Oparin szovjet akadé-
mikust, majd dr. Maróti Imre 
docens, a Természettudományi 
Kar dékánhelyettese ismertette a 
világhírű szovjet tudós életpályá-
ját, tudományos munkásságát. 

Alekszandr Ivanovics Oparin 
' biokémikus professzor a Szovjet-

unió Tudományos Akadémiájá-
nak tagja, 1894-ben született, 
egyetemi tanulmányait Moszkvá-
ban végezte. Bach akadémikussal 
együttműködve megalapította a 
szovjet tudományos akadémia 
biokémiai intézetét, amelynek 
1946 óta igazgatója. Korunk ki-
emelkedő materialista tudósa szá-

lalta össze e problémakör alap-
vető tételeit. Az élet keletkezése 
a Földön című 1961-ben megje-
lent világhírű monográfiája már 
egzakt módon, a természettudo-
mány — különösképpen a bio-
kémia, a szerveskémia, a gene-
tika és a molekuláris biológia — 
eredményeire támaszkodva bizo-
nyította be. hogy az élet kelet-
kezése a Földön törvényszerűen 
következett be. Ugyancsak igen 
jelentős a jórészt sa já t experi-
mentális kutatásaira is támasz-
kodó 1964-ben megjelent monog-
ráfiája, amelyben a koacervat 
cseppek metabolizmusával és fe j -
lődésével foglalkozik. Egyik leg-
utóbbi 1971-ben megjelent közle-
ményében szemléletesen mutat rá 
arra, hogy az élet eredetének 
kérdése milyen régen foglalkoz-
tat ja , a kul túra legkülönbözőbb 
fokain más és másféle módon az 
emberiséget. Oparin professzor a 

problémakör ú j perspektíváit 
nyitotta meg azzal, hogy az élet 
keletkezésével kapcsolatos ku ta -
tásaiban nem metafizikus, ha -
nem dialektikus módszereket a l -
kalmazott. Az élet keletkezéséről 
szóló elméletét az utóbbi évtize-
dek kutatásainak tényanyaga 
mindenben megerősítette. 

Alekszandr Ivanovics Oparin 
akadémikus korunk kiemelkedő 
materialista tudósa tudományá-
nak némcsak nagy teoretikusa, 
hanem gyakorlati jelentőségű, a l -
kalmazott kutatásaiban is ki-
emelkedőt alkotott. S mint tudós, 
részt vállal korunk békeharcából 
is: a Szovjet Béketanács, va la-
mint a Béke-világtanács tagja, 
illetve alelnöke, két ízben tün-
tették ki Lenin Érdemrenddel. 
Tudományos munkássága, köz-
életi tevékenysége a modern, a l -
kotó materialista természettudós 
példaképe. 

A bemutatás és méltatás u tán 
dr. Márta Ferenc rektor dr. Alek-
szandr Ivanovics Oparin akadé-
mikust a természettudományok; 
„honoris causa" doktorává fogad-
ta, és átadta a világhírű szovjet 
tudósnak a díszdoktori diplomát. 
Ezután Oparin professzor felol-
vasta doktori értekezését és kö-
szönetet mondott díszdoktorrá fo-
gadásáért. 

Dr. Márta Ferenc rektor a kő-
vetkező szavakkal köszöntötte a 
József Attila Tudományegyetem 
ú j díszdoktorát: — Tisztelettel, 
szeretettel és büszkeséggel üd -
vözlöm ön t , azzal a? óhajtással , 
hogy még sok éven át jó egész-
ségnek örvendve fej tse ki hasz-
nos munkásságát a tudomány 
szolgálatában, az egész emberiség 
javára s most már egyetemünk 
dicsőségére is. Kérjük, tekintse 
ezt az ünnepi aktust egyetemünk 
személyének szóló nagyrabecsülé-
se és személyén keresztül a szov-
jet nép Iránti tisztelet és bará t -
ság megnyilvánulásának. 

Alekszandr Ivanovics Oparin 
professzor április 13-án látogatást 
tett a JATE Szerveskémiai Inté-
zetében, a Magyar Tudományos 
Akadémia Szegedi Biológiai Köz-
pontjában, s a megyei pártbizott-
ság székházában, ahol fogadta őt 
Győri Imre, az MSZMP Központi 
Bizottságának tagja, a Csongrád 
megyei pártbizottság első titkára. 
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